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گـــزارش

والدین همچنان پشت درهای آهنین مدارس عجایب مجلس یازدهم!

حتمــا اين ضــرب المثل هــا را شــنيده ايد كه 
می گويد»گل بود به ســبزه نيز آراسته شد« يا اين 
يکی كه »هر دم از اين باغ بری می رســد، تازه تر از 

تازه تری می رسد.«
حــالا حکايت مجلس يازدهم اســت كــه اين دو 
ضرب المثــل دقيقــا با وضعيت و حــال و روز اين 

روزهای آن تطبيق دارد.
بعد از اشــتباهات نماينــدگان در ويرايش قانون 
حجاب و عفاف و اشکالات قانونی آشکار كه خلاف 
قانون اساســی و مغاير با سياســت های نظام بود 
طی دو ســه روز گذشته چشــممان به اظهار شاذ 
و اقدامات مشعشــع برخی نمايندگان در تصويب 
قانون افزايش ســن بازنشستگی بوديم. بدون هيچ 
توضيح و شــرحی لطفا خودتان بخوانيد و قضاوت 
كنيد كه چه كســانی صندلی های مجلس را عملا 
غصــب كردند و به حيثيت مجلس و موكلانشــان 

ضربه می زنند و توهين می كنند. بخوانيد:
* برخی نمايندگان می گويند نمی دانند چطور شد 

كه به مصوبه افزايش سن بازنشستگی رأی دادند!
* مجتبــی ذوالنــوری، نايب  رئيــس مجلس: در 
موضوع بازنشســتگی بعضــی از نماينده ها متوجه 
نشــدند و رأی دادند از جملــه خود بنده. الآن هم 

با صدای بلند عذرخواهی می كنم.
* جعفر قــادری، نماينده مجلس: در كميســيون 
تلفيــق مراقــب بودم كه افزايش 5 ســاله ســن 
بازنشستگی تصويب نشــود. نمی دادم چطور شب 
آخر اين پيشــنهاد در كميسيون تصويب شد. الآن 
حضور ذهن ندارم زمانی كه اين پيشنهاد به صحن 
آمد به چه شــکلی رأی دادم ولی معمولاً خيلی از 
نماينــدگان اين طور رأی می دهنــد كه زمانی كه 
ببينند دولت و كميســيون تلفيق با پيشــنهادی 

موافق هستند، رأی موافق می دهند.
* احمد اميرآبــادی فراهانی، نماينده قم: در زمان 
تصويب مصوبه افزايش ســن بازنشستگی گفتم كه 
اين موضــوع ابهام دارد. بعد از اين كه رأی مخالف 
دادم، رفتــم تا نمايندگان ديگر را هم قانع كنم كه 
رأی مخالف بدهند كه يکی از همکاران رأی من را 

عوض كرد! از اين اتفاق ها زياد می افتد.
خب خود حديث مفصل بخوانيد ازاين مجمل! بقيه 

قضاوت ها با خودتان!
انتخابات مجلس نزديك اســتف مردم در انتخابات 

شركت كنند و نمايندگان واقعی را انتخاب كنند.

چرا آذرماه پربارش نشد؟
رئيــس مركز ملــی پيش بينــی و مديريت بحران 
مخاطــرات وضع هــوا با تاكيد بــر احتمالی بودن 
پيش بينی هــا اظهار كرد: عوامل بســيار زيادی بر 
شرايط جوی تاثيرگذار اســت. ال نينو تنها يکی از 
مولفه ها بود كــه فعاليت دو جريان دورپيوند ديگر 
بر آن غلبه كرد و موجب كم بارشی در آذرماه شد.

سه سال پياپی است كه كشور ما درگير خشکسالی 
و كم بارشــی اســت، به گونه ای كه حيات برخی 
تالاب هــا، رودخانه ها، درياها و گونه های جانوری و 
گياهی به خطر افتاده است. طی شش ماه گذشته 
پيش بينی های هواشناســی حامل اخبار خوشــی 
از بارش هــای نرمــال و بيش از نرمــال در پاييز و 
زمســتان بود اين در حاليســت كــه در روزهای 
پاييزی به ويژه آذرماه بارش چندانی رخ نداده است 
و همين مسئله واكنش هايی را به همراه داشت. به 
گفته رئيس مركز ملی پيش بينی و مديريت بحران 
مخاطرات وضع هوا پيش بينی ها در حد احتمالات 
هستند و با قاطعيت نمی توان بر آن ها استناد كرد 
اما عامل اصلی تاثيرگذار بر كم بارشــی اين روزها 
غلبه فعاليت دو جريان »MJO« و اســتقرار مداوم 

پر ارتفاع جنب حاره ای بر جريان ال نينو است.
صادق ضياييان در گفت و گو با ايسنا درباره فعاليت 
جريــان دور پيونــد ال نينو و ارتبــاط آن با ميزان 
بارندگی های كشور اظهار كرد : ال نينو تنها يکی از 
مؤلفه های تاثيرگذار بر ميزان بارندگی ها است. ده ها 
عامل ديگر وجود دارد كه می تواند بر ميزان بارش ها 
تاثير بگذارد. وی افزود: در پيش بينی های گذشــته 
نيز تاكيد شد كه در خوشبينانه ترين حالت ممکن 
60 درصد بارش های پاييز و زمستان نرمال و بيش 
از نرمال خواهد بود. پيش بينی علم احتمالات است 

و نمی توان قاطعانه به آن استناد كرد.
رئيــس مركز ملــی پيش بينــی و مديريت بحران 
مخاطــرات وضــع هوا بــا تاكيــد بــر اينکه در 
گزارش های ارائه شده گذشته نيز تاكيد بر اين بود 
كه تمام اطلاعات در حد پيش بينی است و قاطعانه 
نمی توان بــر آن ها تاكيد كرد گفت: »ال نينو« تنها 
يکی از عواملی است كه بر بارندگی تاثير می گذارد 
و تاكنون بــا در جريان بودن آن ميزان بارندگی ها 
افزايش يافته بود اما جريان های دور پيوند ديگری 
نيز وجود دارند كه با فعاليت آن ها می تواند نتيجه 

پيش بينی ها تغيير كند.
وی تصريح كرد: اتفاق رخ داده و جريان ســاز اين 
روزها مربوط بــه فعاليت جريان هــای دور پيوند 
ديگری است كه بر ال نينو غلبه كرده است و اجازه 
فعاليت بــه آن نمی دهند. در مهــر ماه بارش های 
كشــور بالاتر از نرمال و در آبان به اندازه نرمال رخ 
داد، به گونه ای كه در پايان آبان ماه بارش ما معادل 
ميانگيــن بلندمدت بــود اما در آذر ماه شــاخص 
دورپيوند »MJO « در حالت نامناسبی قرار گرفت 
كه رطوبت مناسب وارد ايران نشد و يکی از عوامل 
مهــم و تاثيرگــذار در عدم بارش كافــی، فعاليت 

نامناسب اين جريان دورپيوند است.

نکتهسنج!

مديركل مديريت بحران اســتان تهران با اشــاره به صدور هشدار زرد بازگشت 
آلودگی هوا به پايتخت گفت: با توجه به تداوم انباشت آلاينده ها به بيماران قلبی 

توصيه می شود از تردد در فضای باز خودداری كنند.
حامد يزدی مهر با اشاره به صدور هشدار سطح زرد پايداری هوا در استان تهران 
اظهار كرد: طبق اعلام ســازمان هواشناسی، انباشت آلاينده ها تا روز يکشنبه 19 

آذر ماه تداوم خواهد داشت.
يزدی مهــر با بيان اينکه پايــداری هوا، عدم وزش باد قابل ملاحظه، انباشــت 
آلاينده های هــوا به ويژه ذرات آلودگی را در پی خواهد داشــت، گفت: به همه 
شــهروندان و ساكنين مناطق تهران، اسلامشــهر، پاكدشت، پيشوا، قدس، ری، 
شــهريار، ربــاط كريم، قرچك، مــلارد، ورامين و جنوب شهرســتان پرديس و 

افراد ســالمند و كــودكان و بانوان باردار و افرادی كــه دارای بيماری زمينه ای، 
ناراحتی های قلبی و ريوی و تنفســی هستند اكيداً توصيه می شود در مواقع بروز 

آلودگی هوا از ترددهای غير ضروری در فضای باز خودداری كنند.
مديركل مديريت بحران اســتان تهران افزود: شهروندان توجه داشته باشند كه 
ورزش كردن در فضای باز در مواقع هشــدارهای آلودگی هوا مطلقاً انجام نشود 

چرا كه در طول فعاليت هوازی هوای بيشــتری داخل ريه فرســتاده شده و در 
نتيجه تنفس عميق تر شــده و ذرات آلودگی هوا مســتقيم وارد سيستم تنفسی 
می شــود لذا از همه افراد و ورزشکاران می خواهيم كه در مواقع آلودگی هوا خود 
را تحــت تأثير آلاينده ها قرار ندهند و در اماكن سرپوشــيده ای كه دارای تهويه 
مناســب است فعاليت كنند. وی در ادامه بر ضرورت مصرف مايعات به ويژه شير 
و آبميوه های طبيعی در مواقع آلودگی هوا تاكيد كرد و گفت: مصرف مايعات در 

هوای آلوده اثرات آلاينده ها بر ريه را كاهش می دهد.
يزدی مهر بر لزوم اســتفاده بيشتر مردم از وسايل حمل و نقل عمومی نيز تاكيد 
و اظهار كرد: مردم حتی المقدور سعی كنند از تردد با خودروهای تك سرنشين 

اجتناب كنند.

هشدار مدیریت بحران درخصوص 
بازگشت آلودگی هوا به پایتخت

ذرهبین

پرداخت حقوق و مستمری بازنشستگان 
بدون استقراض از بانک

مديرعامل ســازمان تامين اجتماعی، پرداخت حقوق و مستمری ماهانه را بدون 
نياز به انجام استقراض بی رويه از نظام بانکی، يکی از دستاوردهای مهم سازمان 

تامين اجتماعی دانست.
ميرهاشــم موسوی، انجام بزرگ ترين تسويه بدهی در تاريخ نظام بانکی به مبلغ 
106 هزار ميليارد تومان و نيز انجام بزرگ ترين افزايش ســرمايه در تاريخ نظام 
بانکی در بانك رفاه را از جمله دستاوردهای سازمان تأمين اجتماعی معرفی كرد 
و گفت: دســتاورد بزرگ ديگر ســازمان تأمين اجتماعی در اين دوه آن است كه 
از شــرايطی كه در ابتدای اين دولت داشتيم و برای پرداخت حقوق و مستمری 
ماهانه ناگزير از اســتقراض ماهانه از بانك بوديم، به وضعيتی رســيده ايم كه از 

ابتدای ســال 1401 تاكنون، پرداخت حقوق و مستمری ماهانه را بدون نياز به 
انجام استقراض بی رويه از نظام بانکی انجام داده ايم.

وی با اشاره به در حال ساخت بودن بالغ بر 130 پروژه عمرانی در سراسر كشور 
به ويــژه در مناطق كمتر برخوردار و نيــز بهره برداری از 35 پروژه درمانی در دو 
ســال و نيم اخير، افزوموســوی عنوان كرد؛ د: بازمهندسی ساختاری و سازمانی 
و بازمهندســی نيروی انسانی، بسترهای زمينه ســاز تحقق اين دستاوردها بوده 
كه بايد با قوت اســتمرار يابد؛ اما موضوع مهم تر از دستاوردها و عملکرد، موضوع 
سلامت عملکرد است كه بايد از ســوی همکاران حوزه مالی و حسابداری و نيز 
حوزه های نظارتی ســازمان رصد و پايش شود. اگر سلامت عملکرد را با طراحی 
و استقرار نظام كنترلی و حسابرســی كارآمد تضمين نکنيم، ممکن است حتی 

دستاوردها و عملکردهای به ظاهر مثبت، به ضد عملکرد تبديل شوند.
موسوی همچنين گفت: استقلال حرفه ای و بی طرفی همکاران مالی و حسابرسی 
بايد تضمين شود تا بتوانند فارغ از اينکه چه كسی مدير است و چه خواسته هايی 

دارد، با نظارت های درون سازمانی، مراقب سلامت عملکرد باشند و اجازه اعوجاج 
و خروج از مسير را ندهند.

مديرعامل سازمان تأمين اجتماعی با اشاره به وجود انواع تهديدات درون سازمانی 
و برون ســازمانی پيرامون هر ســازمان و دســتگاهی، افزود: مــا امانتدار مردم 
و بيمه شــدگان هســتيم و نبايد اجازه دهيم تشــخيص های غلــط مديريتی، 
ســوگيری های غلط و خدای ناكرده فساد يا سوءاســتفاده، اموال و دارايی های 
ذی نفعــان را تهديد كند و همکاران حوزه مالی و حســابداری ســازمان در اين 
زمينه نقش بسيار مهمی دارند. همه ما بايد پاسخگوی آنچه كرده ايم، تصميماتی 
كه گرفته ايم و حتی آنچه به هر علت انجام نداده ايم، باشــيم و سعادت سازمانی 
اين اســت كه پيش از اينکه نهادهای نظارتی بيرون از ســازمان به مسائل مالی 
ســازمان ورود كنند، خودمان از صحت عملکرد ســازمان اطمينان حاصل كنيم 
 و بــا هم افزايی، محيط ســازمان را برای افراد ناســالم و تهديدهــای احتمالی 

ناامن كنيم.

فرهادخادمی

رئيس سازمان محيط زيست با بيان اينکه روزانه بالغ بر 
4 هزار متر مکعب فاضلاب صنعتی در اين شهرك توليد 
می شود ، گفت: اين موضوع حيات مردم را مختل كرده 
لذا اگر تمکين نکنيد و روند تصفيه پساب اصلاح نشود، 

هيچ مماشاتی در كار نخواهد بود.
به گزارش تســنيم ، ســلاجقه معاون رئيس جمهور و 
رئيس ســازمان محيط زيست در ســفر استانی هيئت 
دولت به البرز با حضور در شهرســتان اشــتهارد ضمن 
بررسی مشــکلات زيست محيطی شــهرك بهارستان 
اظهار داشــت: روزانه بالغ بر 4 هزار متر مکعب فاضلاب 
صنعتی در اين شــهرك توليد می شود كه پس از سرريز 
شدن به رودخانه شور پس از  صدها كيلومتر با زهکش 

به تالاب مرده قم می رسد.
 وی با بيان اينکه بوی ناشــی از خروجی پســاب ، خاطر 
مردم را آزرده كرد و آلودگی ناشــی از آن، منابع آب و 
اراضی كشــاورزی را تحت تاثير قرار داده اســت، افزود: 
در بازديــد از محل تصفيه خانه شــما تخلفات متعددی 
مشاهده شد كه بايد در اولين زمان ممکن اصلاح شود. 
ما هم در اين مســير پای كار هســتيم و صندوق ملی 

محيط زيست می تواند در بحث مالی كمك كند.
رئيس سازمان محيط زيست با بيان اينکه رويکرد دولت 
اين اســت كه توليد متوقف نشــود، لــذا پيش از ورود 
دستگاه قضا و پلمب واحد، رويه را اصلاح كنيد، تصريح 
كرد: ايــن موضوع حيات مردم را مختــل كرده لذا اگر 

تمکين نکنيد و روند تصفيه پســاب اصلاح نشود، هيچ 
مماشاتی در كار نخواهد بود.

علی ســلاجقه معاون رييس جمهور و رييس ســازمان 
حفاظت محيط زيســت پس از نظارت ميدانی از واحد 
تصفيه خانه شــهرك صنعتی ملارد، دســتور داد كه در 
هماهنگی ادارات كل محيط زيســت استان های البرز و 
قزوين در مدت يك ماه تخلفات جمع شود و در صورت 

عدم تمکين، تخلفات به مراجع قضايی گزارش شود.
علی ســلاجقه معاون رييس جمهور و رييس ســازمان 
حفاظت محيط زيست در ادامه برنامه های خود در سفر 
به اســتان البرز، از محل خروجی تصفيه خانه شــهرك 
صنعتی ملارد، بازديد كرد.خروجی پســاب اين شهرك 
صنعتی موجب آلودگی اراضی كشــاورزی و بوی حاصل 

از آن موجب ناراحتی مردم شده است.
در اين رابطه، سلاجقه دستور داد كه به شهرك صنعتی 
ملارد برای رســاندن خروجی پســاب به حد استاندارد 
مورد نظر محيط زيســت مهلت داده شــود، در غير اين 
صــورت چاه های تامين كننده آب ايــن مجتمع پلمب 

شود و اجازه برداشت نداشته باشد.
وی با بيان اينکه اين فاضلاب كليه مسير موجود را آلوده 
می كند، گفت:  اداره كل محيط زيســت استان البرز در 
حال تدوين برنامه جامع زيست محيطی شهرك صنعتی 
اشتهارد اســت كه كليه شركت ها و دستگاه های متولی 

می بايست از آن تبعيت و اجرا كند.

تصفیه پساب اصلاح نشود، مماشاتی در کار نخواهد بود
رئيس اداره بيماری های غير واگيردار وزارت بهداشــت 
عنوان كرد: بالغ بر 50 درصد جمعيت بالای 30 سال ما 

دارای اضافه وزن هستند.
كوروش اعتماد، رئيــس اداره بيماری های غير واگيردار 
وزارت بهداشت، در برنامه صبح بخير ايران از پويش ملی 

سلامت و آمار مربوط به ديابت سخن گفت.
اعتمــاد در خصــوص هــدف از برگــزاری پويش ملی 
سلامت گفت: در كشــور ما بالغ بر 7 ميليون نفر مبتلا 
بــه ديابت بوده و تنها 3.5 ميليــون نفر از بيماری خود 
مطلع هســتند و از بين آنها تنها 2.5 ميليون نفر پرونده 

سلامت الکترونيك دارند.
رئيس اداره بيمــاری های غير واگير وزارت بهداشــت 
افزود: لذا قدم اول ما اين اســت كه همه افراد از بيماری 
خود مطلع شده و برای خود پرونده الکترونيك تشکيل 
دهنــد. وی افزود: تشــکيل پرونده الکترونيك ســبب 
پيگيری مداوم بيمار از سمت ما و ارائه خدمات پزشکی 

رايگان می شود.
رئيس اداره بيماری های غير واگير وزارت بهداشت ابراز 
كرد: متاســفانه بالغ بر 60 درصد افراد ديابتی به واسطه 
عدم برخورداری از پرونده الکترونيك، بيماری خود را به 
درستی كنترل نمی كنند. با كنترل و انجام مراقبت های 
لازم عوارض ديابت كنترل شده و افراد در مسير سلامتی 
قرار می گيرند. اعتماد اظهار داشت: در طی اين پويش ما 
12 ميليون فردی كه در مرحله پيش ديابتی هستند را 

شناسايی كرده و با تدابير لازم از مبتلا شدن 30 درصد 
آن ها به ديابت جلوگيری می كنيم.

اعتماد تصريح كرد: فعاليت ما در اين زمينه تنها مختص 
به زمان پويش نيســت و بعد از آن نيز به صورت مداوم 
ادامه خواهد داشــت. در واقع تشخيص زودرس ديابت و 
فشار خون به صورت رايگان در مراكز سلامت سطح يك 

از وظايف حاكميتی است كه بايد به آن پرداخته شود.
اعتمــاد در مورد مهم ترين عوامل ابتلا به بيماری  ديابت 
گفت: ســه متغير اصلی از جمله كــم تحركی، مصرف 
دخانيات و مصرف غذای ســالم در ابتلا به بيماری های 
غير واگير دار از جمله ديابت و فشــار خون نقش دارند. 
بالغ بر 50 درصد جمعيت بالای 30 سال ما دارای اضافه 
وزن هســتند.رئيس اداره بيماری های غير واگير وزارت 
بهداشــت خاطرنشان كرد:مصرف بيش از حد نمك تا 9 
گرم در روز به جای 5 گرم نيز از ديگر عوامل تاثيرگذار 

در ابتلا به اين بيماری هاست.
وی گفت: ما شــواهدی را در داخل كشور داريم كه در 
مناطقــی كه كنتــرل صورت گرفته، بهبــود در پی آن 
حاصل شــده و حتی طول عمر مردم بيشتر شده است. 

لذا ما در درست بودن انجام كار هيچ شکی نداريم.
اعتماد گفت: تنها بايد مطالبه گری و مشــاركت از طرف 
مردم بيشــتر شــود و افراد مراقب سلامتی خود باشند. 
مردم اگر سلامتی خود را از ما مطالبه كنند، ما با انگيزه 

بيشتر، امکانات بهتری را فراهم خواهيم كرد.

۵۰ درصد جمعیت بالای ۳۰ سال ایران اضافه وزن دارند
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در حالی كه شــواهد نشان می دهد، مشاركت والدين در امور 
مدرسه از مزايای قابل توجهی برخوردار است اما مقاومت هايی 
در برابر اين موضوع وجود دارد و خانواده ها همچنان پشــت 

درهای آهنين مدارس مانده اند!
به گزارش فارس، افزايش حضور والدين در مدارس و مشاركت 
آنهــا در تصميم گيری های وزارت آمــوزش و پرورش يکی از 
برنامه های اين وزارتخانه حداقل در دو يا سه سال اخير است. 
وزيــر آموزش و پرورش به خوبی بــه اهميت و ضرورت اين 
موضوع پی برده و بر ضرورت استفاده از مشاركت والدين در 

مدارس تأكيد دارد.
البته در حالی كه مسؤولان ارشد آموزش و پرورش در سخنان 
خود بر ضرورت استفاده از ظرفيت والدين در مدارس دولتی 
عادی سخن می گويند اما عملکرد مدارس دولتی در مواجهه 
با والدين نشــان می دهد، اين موضوع هنوز به يك سياســت 
واحد تبديل نشــده اســت و صرفاً در قالب شعار و سخن از 

سوی مسؤولان بيان می شود.
ســخنانی كه اين روزها از ســوی برخی والدين دانش آموزان 
مدارس دولتی عادی درباره رفتار مدارس شــنيده می شــود، 
بهانه ای شد برای نوشتن اين يادداشت؛ اگر چه نمی توان اين 
-داد اما اين معضل در حدی گســترش يافته كه نمی توان از 

آن چشم پوشی كرد.
هم اكنون بيشتر والدين دارای تحصيلات دانشگاهی و جايگاه 
اجتماعی هســتند بنابراين مدارس می توانند از توانمندی و 
حتی همفکری آنها برای اداره امور مدرســه و برنامه ريزی ها 
اســتفاده كنند اما در اكثر مواقع نه تنها اقدام مناسبی برای 
استفاده از اين ظرفيت صورت نمی گيرد بلکه حتی در برخی 
موارد، جايگاه اجتماعی آنها نيز توســط مدارس زير ســؤال 
مــی رود و همانگونه كــه گاهی دانش آموز توبيخ می شــود، 

والدين نيز توسط كادر مدرسه توبيخ می شوند!
البته ايــن وضعيت در مدارس دولتی خاص مانند شــاهد و 
سمپاد بالعکس است و نقش و حضور والدين در امور مدرسه 

توأم با حفظ شأن اجتماعی و احترام آنها مشهود است.
به جــرأت می تــوان گفت كــه عمــده مراجعــات والدين 
دانش آموزان به مدرســه يا برای دريافــت كمك های نقدی 
اســت يا توضيح درباره وضعيت درسی دانش آموز يا شيطنت 
احتمالی در مدرســه كه در برخی موارد اين توضيح به توبيخ 
عجيب والدين توسط كادر مدرسه و شکل گيری مشاجره هم 

منجر می شود.
اين شرايط باعث شده است كه اين شائبه مطرح شود بخش 
دولتی تمايلی به ثبت نام دانش آموزان با پايه درســی ضعيف 

يا دانش آموزان دارای شــيطنت، بيــش فعال و غير مطيع را 
ندارنــد و از آن ممانعت می كنند تا به اصطلاح خود بهترين و 

كم دردسرترين دانش آموزان را گلچين كنند؟
اين موضوع چند ســال قبل نيز توســط اســاتيد دانشگاه به 
وزارت آموزش و پرورش هشــدار داده شد آن هم با يادآوری 
اين نکته كه »آقای وزيــر راهی باز كنيد كه نظر والدين هم 
تأثيری بر آموزش داشــته باشد، اين چه حکايتی است كه ما 
والدين در تعيين هيچ چيز آموزش و پرورش غير از دادن پول 

مدرسه دولتی و غيرانتفاعی مشاركتی نداريم!«.
موضوع زمانی قابل تأمل تر می شــود كــه بدانيم اين موضوع 
زمينه ای شــده تا برخی خانواده ها مجبور به كوچ از مدارس 
دولتی عادی و انتخاب مدارس غيردولتی شوند؛ خانواده هايی 
كه اينگونه برايشــان القا شده اســت، »برای دريافت آموزش 
بــا كيفيت تر، آزادی عمل و توجه به دانش آموز بايد دســت 
به جيب شــوند و فرزند خــود را در يکی از مدارس خاص يا 

غيردولتی ثبت نام كنند«.

در شکل گيری چنين تصوری، قصور مسؤولان و ناديده گرفتن 
حقوق خانواده در مدارس دولتی، سهم بسياری داشته است.

اگر چه ممکن اســت مســؤولان وزارت آموزش و پرورش در 
پاســخ به اين نقدها به فعاليت انجمن اوليا و مربيان مدارس 
به عنوان ظرفيتی برای اســتفاده از مشاركت خانواده ها اشاره 
كنند اما معمولاً انجمن های تشکيل شده در مدارس دولتی، 
ضعيف، منفعل و تحت نفوذ مديران مدارس هستند بنابراين 
تبديــل به مجمعی برای هويت بخشــی بــه دريافت وجه از 
دانش آموزان و رفع مســؤوليت نظــارت از آموزش و پرورش 

شده اند.
در نبود آمار رســمی در زمينه ميزان مشــاركت والدين در 
انتخابــات انجمــن اوليا و مربيــان مدارس دولتــی، برخی 
برآوردهای غيررســمی حکايت از ميزان پايين اين مشاركت 

داشته و آن را در حد 5 درصد می دانند.
همچنيــن دخالت برخی مديران مدارس در انتخابات انجمن 
اوليا و مربيان )دعوت از افراد همسو برای حضور در انتخابات 

انجمن، عدم اطلاع رســانی كافی به والدين برای شركت در 
انتخابات و ...( عامل مهم ديگری اســت كه موجب ضعيف تر 

شدن انجمن های اوليا و مربيان شده است.
از سوی ديگر مدارس هيأت امنايی نيز با هدف گسترش دايره 
افراد تصميم گير در اداره مدرســه شــکل گرفت تا مديريت 
مدرســه به تيمی تحت عنوان هيأت امنا واگذار شود و بتوان 
از ظرفيت های مختلف اســتفاده كرد امــا در طول تمام اين 
سال ها، رويکرد اصلی اين مدارس دريافت هزينه از خانواده ها 

و برگزاری كلاس فوق برنامه شد.
در حالی كه شــواهد نشان می دهد، مشاركت والدين در امور 
مدرسه از مزايای قابل توجهی برخوردار است اما مقاومت هايی 
در برابر اين موضوع وجود دارد و خانواده ها همچنان پشــت 
درهای آهنين مدارس مانده اند! وزارت آموزش و پرورش بايد 
نحــوه مواجهه خود با موضوع مشــاركت والدين در مدارس 
دولتی عادی را به طور صريح روشــن كند و اكتفا به ســخن 

گفتن در اينباره پس از سال ها پايان يابد.


